
Acta del Consell de Departament de Ciències Clíniques       15-Decembre-2022 

 

• El Dr. . . Octavi Servitje, Secretari del Departament de Ciències Clíniques (DCC), informa al Consell de 

que, degut a la baixa per malaltia del Dr. . . Dorca, des del mes de setembre ha  assumit les funcions 

de Director en funcions (e. f.) del Departament. Comenta que es tracta d‘una situació extraordinària 

però transmet un missatge de tranquil·litat, garantint el seu compromís i esforç perquè durant el 

temps que ell sigui responsable tot funcioni amb normalitat, i es puguin complir els objectius i 

tasques docents. El Dr. . . Servitje agraeix totes les persones que des del primer moment es van 

oferir a ajudar-lo, especialment el Dr. . . Nolla i el mateix Dr. . . Dorca, però també altres càrrecs del 

DCC com el Dr. . . Borrás, Dr. . . Pallarès i el Dr. . . Sabaté. Al mateix temps agraeix  l‘ajuda de tot el 

PDA implicat i molt especialment la Mariví Conejero .  

 

1. Aprovació de l ‘acta anterior 

• No hi ha esmenes i l‘acta s‘aprova per assentiment. 

 

2. Informe del Director  

• El Dr. . . Servitje comença la seva presentació donant la benvinguda als nous professors associats que 

s’han incorporat al DCC amb caràcter eventual degut a situacions de renúncia u altres situacions 

especials, i que per tant hauran de ser consolidades i convocades en el seu moment. 

• Ens informa del concurs d‘adjudicació de 2 noves places de professor agregat a l‘àrea de Medicina 

(Patologia General i Medicina d’Aparells i Sistemes) i a l‘àrea de Psiquiatria (Psicologia Clínica). La 

primera tinDr. . à lloc el dia 22 de desembre de 2022 i la segona ja es va celebrar el passat dia 12 de 

desembre de 2022, adjudicant-se a la Dr. . a. Susana Jiménez a la que  el Dr. . . Servitje felicita 

destacant la seva excel·lent trajectòria investigadora i en nom del DCC manifesta la seva satisfacció i 

orgull. 

• La Comissió de Professorat del Consell de Govern de la UB va aprovar el concurs de 23 noves places 

de CateDr. . àtic (contractat/titular). Concretament al nostre Departament es convocarà una plaça 

de CateDr. . àtic a l’àrea de Medicina (arterioesclerosi i risc vascular). El Dr. . . Servitje presenta la 

proposta de constitució de les comissions per la seva aprovació per part del Consell que s’expressa a 

favor.  

• El Consell valida la sol·licitud de certificació de qualitat de docència per part de la Dr. . a. Carme 

Gómez Vaquero, que vol fer l’acreditació per l ‘ANECA, es tracta d’un document de valoració de la 

labor docent del professorat que substitueix a les enquestes de l‘alumnat. 

• El Dr. . . Servitje felicita la Dr. . a. Núria Vilarrasa i el Dr. . . Xavier González Compta per les seves 

recents acreditacions de recerca de l’AQU i PCD-Aneca respectivament. 

• En el següent punt de la presentació el Dr. . . Servitje fa una sèrie de recordatoris de dates 

importants pel que fa a diferents convocatòries d‘interès, com ara l‘actualització del PDA de recerca 

a partir de les dades del GREC, les convocatòries d’acreditació AQU i ANECA i les convocatòries de 

mèrits de recerca i docència. 

• En el capítol de PDI ens comenta que desprès de les retallades aplicades com a conseqüència de 

l’exigència per part del Vicerectorat de Recerca de PDI de tornar als nivells de contractació de gener 

de 2021, hem rebut dades actualitzades on es constata que el DCC es situa ara dintre dels límits 

exigits en quant a equivalents de jornada complerta del professorat (ETC). Tot i això, el VR ens 

anuncia que al concurs de professorat associat mèdic pel pròxim curs, novament no es poDr. . an 



superar el límits de contractació de gener 2021. En la seva valoració, el Dr. . . Servitje no és gaire 

optimista de cara al proper curs 2023-24 ja que ens comenta que el Dr. . . Trilla a la Junta de Facultat 

va dibuixar un panorama molt negre, utilitzant les seves pròpies paraules. En aquesta reunió el Degà 

va anunciar que l’increment del pressupost de la UB per l ‘any 2023-24 s‘aniria pràcticament sencer 

a cobrir la despesa energètica que s s’ha incrementat de forma desmesurada des de la crisi (de 4 a 

20 milions) i que per tant, això anirà en detriment del capítol 1 de professorat. 

• Finalment presenta les dades del tancament econòmic del DCC expressat en la següent taula-resum: 

Departament de Ciències Clíniques 2022     

Assignació total pressupostària any 2022           41.593,73   

Despeses 2022                                                             TOTAL 41.590,51   

SALDO 3,22   

      

Despeses desglosades Totals parcials   

      

DESPESES GENERALS DEL DEPARTAMENT 24467,91   

FACTURACIO SERVEIS TELEFONIA  2397,08   

CORRECCIONS ARTICLES      4964,74   

MISSATGERIA EXTERNA - IBEREXPRESS 201,26   

FULLS DE LECTORA ÒPTICA (exàmens) 395,04   

PARQUING REUNIONS DEGANAT 44,55   

DESTRUCCIÓ DOCUMENTACIÓ (capses cartró) 224,40   

FOTOCOPIADORA DEPARTAMENT 989,18   

COPISTERIA CAMPUS BELLVITGE 9298,22   

ACONDICIONAMENT DESPATX DIRECTOR (DR. . . DORCA) 2.708,74   

ACONDICIONAMENT DESPATX DIRECTOR (DR. . . SERVITJE) 1235   

ACONDICIONAMENT SALA REUNIONS ANNEXA 719,80   

MATERIAL DIVERS OFICINA 1.289,90   

      

DESPESES LABORATORIS 4a planta pavelló 4000   

CENTRÍFUGA (participen els 4 laboratoris i el Campus)  4000   

      

DESPESES LABORATORI HABILITATS 12.421,76   

SIMULADORS MANIQUIS 9.937,06   

MATERIALS FUNGIBLES 2.484,70   

      

AULA HÍBRIDA AULARI 700,84   

TAULA 630,66   

CLAUS ARMARIS / CABLES  70,18   

 

3. Informe del Vice-degà Acadèmic      

• El Dr. . . Nolla inicia la seva presentació parlant d‘una sèrie de temes de gestió acadèmica i 

estratègics que considera interesant que coneixem al Departament. 



• Aquest any per primer cop s’ha fet una prova pilot per l'anàlisi dels valors professionals dels 

estudiants de Medicina. Es tracta d’una activitat interuniversitària catalana, i pretén valorar la futura 

aplicació de una prova d‘actitud com a complement de les proves de coneixement en Medicina.  

La proba pilot va ser optativa entre els alumnes de 1er curs i es centrava en valorar aspectes 

relacionats fonamentalment en valors d’empatia i de comportament inherents a la funció del metge.  

• Finalment s’ha creat Comissió d'Innovació Docent del Campus Bellvitge, amb un caràcter 

multidisciplinar, transversal i multigrau, sent el seu president el Dr. . . Sabaté, membre del DCC, i la 

secretaria acadèmica la Dr. . a. Marta Raurell del Grau d‘Infermeria.  

• Els dies 30 de novembre i 1 de desembre es va procedir amb èxit a fer la campanya de vacunació de 

COVID 19 i grip als alumnes dels cursos clínics de tots els graus del Campus. 

• Desenvolupament de la Conferència Nacional de Degans de Medicina de España (CNDME): 

- Ens confirma la voluntat del Ministeri d ‘ampliar el nombre d ‘estudiants de les Facultats de 

Medicina espanyoles en un 10-15% amb l’argument de que falten especialistes.  Ens comenta 

que des de la CNDME s‘han mostrat en contra de la mesura, al·ludint que la millor manera 

d‘abordar el problema seria augmentant el nombre d‘especialistes al MIR i declarant que moltes 

facultats estan saturades. En Catalunya no hi ha hagut un mandat concret sobretot tenint en 

compte la probable creació de noves facultats de Medicina, destacant per curioses les de la UPC, 

Ramon Llull o CEU entre d’altres. En qualsevol cas aniria lligat a l’augment de professorat clínic.  

- Acaba d ‘entrar al Parlament la nova Llei Orgànica del Sistema Universitari (LOSU), que 

representa la tercera llei des de la implantació de la democràcia a Espanya, amb una clara 

tendència a la internacionalització. El Dr. . . Nolla destaca que encara que d’escassa importància 

per la universitat catalana i la UB, a nivell estatal la LOSU equipara el professorat contractat i 

funcionari en l’àmbit universitari. Introdueix la figura de professor permanent laboral (PPL) que 

seria bastant equivalent a la de professor contractat doctor, sense limitacions a accedir a cateDr. 

. àtic laboral des d’aquesta posició. El Dr. . . Nolla considera que aquesta nova figura representa 

una oportunitat especialment per a la gent més jove que encara no té mèrits per l’ANECA titular, 

sobretot en quant a temps de docència, ja que probablement aquells que tinguin  l’acreditació 

de PCD poDr. . ien passar a PPL i per tant anima a aconseguir l’acreditació de PCD per si això 

finalment s ‘aprova.  

- També ens comenta la rebaixa significativa dels nivells d’exigència per a professor titular 

d‘universitat de l’ANECA: s'amplien els rangs de publicacions de D1 a Q1, T1 a Q1+Q2, T1+T2 a 

Q1+Q2+Q3; es rebaixen notablement les xifres d'autories preferents; més acceptació de 

multiautories; no es discrimina entre 1 o 2 directors de tesi; s'hi inclou com a mèrit la 

coordinació d'assignatures; es contemplen les figures de col·laborador honorífic o equivalents; 

amb la transferència i activitat professional (inclosa l'assistencial). 

 

• Junta de Facultat /Consell de Govern: 

- El Dr. . . Nolla informa de l’aprovació dels pressupostos de la UB pel 2023 que ascendeix a 316,4 

milions d’euros. Tot i que això representa un augment de 33,2 milions en relació a l’any passat, 

el Dr. . . Nolla ressalta que degut a la inflació i sobretot a l’augment de la despesa energètica, 

tinDr. . à escassa o nul·la repercussió en el capítol 1 i en la creació de més places de professorat 

pels departaments.  

- Ens informa de l’aprovació final de la nova Facultat d’Infermeria al nostre campus que serà una 

realitat a finals del 2023 o començament del 2024, la qual cosa comportarà un nou reglament de 

la FM i CS que s’està debatin entre tots els agents implicats. 



- El Dr. . . Nolla ens parla del procés de re-acreditació de l’AQU del Grau de Medicina en el marc 

del World Federation for Medical Education, que s’està duent a terme. Destaca la importància 

d’aquesta acreditació per la FM i CS i agraeix especialment el treball dels Cap d’Estudis i 

coordinadors d‘assignatures.  

• Benchmark de resultats acadèmics 

- El Dr. . . Nolla ens recorda que en les ACOES del curs 2020-21 vam ser els 2ns classificats en 

global i els primers en multiestacions, i en el 2021-22 els primers per davant de l’Hospital del 

Mar i del Trias i Pujol. Destaca que es tracta d’uns resultats magnífics i que ens hem d’esforçar 

per mantenir-los en el futur.  

Pel que fa a la distribució de les places de MIR per Universitats a Espanya, al 2021 la UB ocupava 

la 4a posició amb el 50% dels nostres alumnes dintre del primer terci. Al 2022 en canvi la UB ha 

passat a la 7a posició destacant que la UPF va ser la primera de tot l‘estat espanyol 

• Projecte Bioclúster 

- El Dr. . . Nolla ens recorda que el Bioclúster és un projecte estratègic que agrupa l’HUB, ICO, 

IDIBELL, UB, Sant Joan de Déu, els Ajuntaments de l’Hospitalet de Llobregat i el d’Esplugues, i 

que té per objectiu aglutinar talent i atreure activitat empresarial en el sector de la 

biotecnologia. Aquest projecte té un element de procés que s’està desenvolupant i una part 

d’infraestructura lligada al nou edifici de recerca que es situaria a la zona de l’actual heliport 

conjuntant la recerca d‘IDIBELL i UB, i un nou edifici de clíniques que albergaria la clínica 

odontològica actual. El Dr. . . Nolla destaca que degut al fort impacte econòmic d’aquest pol 

científic tecnològic, el projecte ha rebut un impuls darrerament al ser considerat un projecte 

prioritari de país pel Govern. 

 

4. Informe del president de la comissió de professorat (CP)   

• El Dr. . . Borràs inicia la seva presentació dient que l ‘activitat de la CP durant aquest període ha estat 

bastant limitada. Ens informa de que va haver una sessió específica per aprovar la convocatòria de la 

plaça de cateDr. . àtic de Medicina i revisar la situació general del professorat. 

• El Dr. . . Borràs analitza la situació del DCC desprès de les retallades aplicades amb motiu de les 

limitacions contractuals del VR de PDI que ja coneixem. Ens recorda que el DCC es un dels més grans 

de la UB i Medicina, i assenyala la dificultat que ha representat per la CP gestionar i modular tota 

aquesta situació de restricció. 

• El Dr. . . Borràs fa un anàlisi detallat de l’evolució de les places de professor del DCC des del 2020-

2022 i destaca que hi ha hagut diferents polítiques a l’hora de fer els ajustament als Departaments, 

ja que en el nostre cas es va optar per mantenir el nombre de professors reduint una mica la 

dedicació en alguns casos, mentre que per exemple, al Dep. de Medicina al Clínic van optat per 

reduir el nombre de professors associats de forma significativa. També exposa les dades de la 

evolució de les ETC dels diferents Departaments de Bellvitge i Clínic i destaca el fet de que mentre al 

nostre departament, junt amb el de Medicina i Fonaments Clínic, s’ha aconseguit reduir els ETC de 

forma raonable, altres no ho han fet o fins i tot l ‘han augmentat lleugerament respecte al 2021. El 

Dr. . . Borràs comenta que si bé en un principi vam pensar que aquest ajustament en la línia de la 

exigència del VR ens  col·locava en una posició favorable de cara a futures places, les recents 

declaracions del Dr. . . Trilla en la Junta de Facultat abans comentades, apunten cap a una política 

bastant continguda també pel proper curs.  

• En aquest context el Dr. . . Borràs repassa la situació actual del DCC en quan a acreditacions que es la 

següent: 3 professors titulars amb acreditació de cateDr. . àtic i 3 professors agregats amb 



acreditació de recerca avançada; 21 professors associats mèdics amb acreditació de titular i/o 

recerca (1 amb recerca avançada); 1 clínic de l’Hospital de Bellvitge amb acreditació i que no és 

professor associat. 

 

 



 
 

 

5. Informe del president de la comissió de doctorat (CD)    

• El Dr. Santin ens comunica que recentment hi ha hagut una nova acreditació del programa de 

Doctorat i Recerca Translacional. Destaca que el procés ha esta molt laboriós i que tot i que les 

impressions son bones, la comissió externa avaluadora ha assenyalat la gran extensió del programa i 

la seva dotació de professorat proporcionalment reduïda.  

• A continuació El Dr. Santin comenta que sovint es generen dubtes en torn al procés de la tesi 

doctoral tant entre els  doctorands com entre el professorat; en aquest sentit recorda que des de la 

CD s’ofereix un recolzament, sobretot en temes de contingut, des del mateix inici de la concepció del 

projecte de tesi, però lamenta  que malauradament moltes de les consultes son en relació a temes 

administratius i, tot i que intenten assumir-los, considera que no haurien de formar part de les  

tasques de la CD. 

• El Dr. Santin fa un recordatori de que a la pagina web de FMiCS, a l’apartat de “Programa de 

Doctorat” es troba tota la informació necessària pel que fa a l’admissió, matriculació i avaluació del 

pla de recerca i la llista d’investigadors acreditats. El Dr.  Santin recomana de forma molt especial 

llegir amb deteniment el document referent a la normativa de la presentació de la tesi, que s’ha 

actualitzat recentment, ja que de vegades s’han de rebutjar tesis simplement per defectes de forma i 

estructura. 

 

6. Informe del president de la comissió d’innovació docent (CID) i laboratori de simulació    

• En primer lloc el el Dr.  Sabaté ens informa de que recentment s ‘han realitzat dues sessions a l’Aula 

Híbrida i que han estat exitoses. Ens recorda que aquesta aula multimèdia està oberta a diferents 

àrees d‘interès al Campus i creu que pot ser una eina valuosa. 

 

 

 



• A continuació fa un resum del contingut de la presentació que es va fer a instancia del vici-degà amb 

la presencia de la vici-rectora pel que fa als projectes de la UB en matèria d’ID. Actualment hi ha 5 

grups de projectes reconeguts al RIMDA (Tabla):  

 

 
 

• El Dr.  Sabater recorda que el que es pretén es estimular el projectes d’ID a partir del programa 

RIMDA i fa un resum de les 2 fases del procés d‘acreditació dels projectes des de que es trameten al 

RIMDA fins que són aprovats per un comitè específic (CAIDUB) 

 

 

 
 

• El Dr.  Sabater explica les diferències entre els projectes de Millora Docent i d‘Innovació Docent, 

deixant clar que s’avaluaran de forma independent. 



 
 

• També ens comunica que es va fer la 1a reunió de la CID del Campus que, com ja ha dit el Dr. Nolla, 

és transversal i de la qual el Dr.  Sabaté és el president, estant representats tots el grups d‘ID del 

Campus (3 de Medicina, 2 d’Odontologia i 1 d ‘Infermeria) 

 

 

• Els principals objectius de la CID serien impulsar les col·laboracions en matèries no tècniques 

susceptibles de processos de simulació, facilitar l’apertura cap a d ‘altres grups d’ID a la UB i 

estimular la ID a través d’activitats de formació. D’altra banda, la CID té actualment 2 Projectes de 

Centre en desenvolupament i que es presentaran al RIMDA:  

o un model de cas clínic transversal amb la incorporació de la simulació  

o la creació d‘un espai al CV on els grups puguin penjar els seus projectes en actiu o en 

desenvolupament i que estiguin a l‘abast del professorat del Campus.  

• Finalment recorda que els pròxims dies 1, 2 i 3 de febrer de 2023 tindrà lloc la XIa Trobada de 

Professorat de Ciències de la Salut, en la que es discutiran temes relacionats amb la docència i ID, i 

que recomana per tot aquell que pugui assistir-hi. 

 



7. Informe del president de la comissió de docència      

• El Dr. Ramos comenta que tot i que rebem abundant informació del IDP sobre diferents cursos molt 

interesants, sovint és difícil assistir ja que solen ser als matins. Per això recomana apuntar-se a les 

Jornades de Professorat ja que faciliten l‘intercanvi d‘idees entre el professorat i en definitiva la 

possibilitat de millorar la nostra docència.  

• Ens transmet que la seva intenció seria la creació d’un grup de professors del Departament que ens 

permeti cooperar i formar-nos en l’aplicació de l’aprenentatge basat en problemes i casos clínics, 

entre d‘altres tècniques d’ID. 

 

 

8. informe de la coordinadora de la Secció departamental de Podologia    

• La Dra. Pérez analitza l’actual situació del professorat de podologia que defineix com complexa 

degut entre d’altres causes al baix nombre de professorat a temps complert. A més, durant el 

proper curs és probable que es produeixi la jubilació o renúncia d’entre 2 a 4 professors titulars i per 

tant confia en poder substituir-los amb associats en nombre i dedicació suficient. La Dra. Pérez 

destaca la gran càrrega docent dels professors associats que sovint han d‘assumir la coordinació 

d‘assignatures i que tenen gran dificultat per avançar i finalitzar les seves tesis doctorals. Ens 

comenta igualment la problemàtica de les baixes de curta durada que no son cobertes i que 

repercuteixen de forma important en l ‘activitat assistencial i docent de l‘Hospital Podològic.  

• Pel que fa a la ID comenta que a Podologia fa temps que s’apliquen tècniques d’ID però que degut a 

les dificultats abans mencionades encara no s‘ha articulat un grup propi reconegut, i que 

actualment estan treballant per, entre tots, intentar aconseguir-ho.  

• Finalment en el capítol econòmic la Dra. Pérez ens informa de que la major part del pressupost 

d’aquest any ha anat a parar a la millora i adequació de les sales d‘habilitats, material fungible i la 

realització de sessions d’entrenament i formació ( outdoor) 

 

 
 

9. Precs i preguntes      

• No es formulen 

 


